
Applications for English-taught Master Courses of Study at Record High
On March 1, 2013, the application period for prospective international students who want to enroll in an international 
degree program at RWTH Aachen University ended. For the winter semester of 2013/2014, the International Office re-
ceived more than 3,000 applications, which demonstrates a strong increase in interest on the part of prospective students 
from abroad:  Over the last three years, application numbers have almost tripled. A major reason for the increase in ap-
plications is the introduction of the M.Sc. program in Automotive Engineering, which is now offered without tuition fees. 
Almost 900 candidates applied for admission to the degree program. A large percentage of the applications was submitted 
by Indian applicants – in India, Germany is seen as an increasingly attractive option for study. 

Wednesday Conversations – One University, Many Faces
The first “Wednesday Conversations – Talk on the Blue Sofa” on April 17, 2013, at the Humboldt Haus was a great 
success and an enjoyable and entertaining evening. Junior Professor Subinoy Das and his wife Dr. Banani Chakraborty 
provided a look into their physics and chemistry research. They also took the audience into the land of India, their home 
country. The experiences they had on three continents changed and enriched them personally. The Wednesday Conver-
sations, a collaboration between Humboldt-Haus and RWTHextern, take place twice each semester to provide a behind-
the-scenes look at RWTH Aachen University’s internationally shaped research activities and to present interesting people 
from all over the world and their stories. The next event is scheduled to take place on June 26 at 6:30pm at the Humboldt 
Haus. This time our guests will be two RWTH Aachen University students who are active in the local group of “Ingenieure 
ohne Grenzen e.V.” and have conducted a project abroad for the non-governmental organization.
Your contact at the International Office is Ms. Özlem Schwab (Tel.: 99151, oezlem.schwab@zhv.rwth-aachen.de).

Second Funding Period for the Indo-German Centre for Sustainability (IGCS) at IIT Ma-
dras 

In April 2013, as part of the German-Indian intergovernmental consultations in Berlin, RWTH Aachen University Rector 
Professor Ernst Schmachtenberg and Professor Bhaskar Ramamurthi, Director of IIT Madras, signed a Memorandum of 
Understanding (MoU): The professors are Joint Directors of the Indo-German Centre for Sustainability, IGCS for short, 
which was established in 2010 and is based on the oldest German-Indian university partnership nationally. The IGCS con-
ducts interdisciplinary research in the fields of energy, land use, and water and waste management. The project receives 
up to € 2.8 million in funding from the German Academic Exchange Service (DAAD ) through the “A New Passage to 
India “ initiative by the Federal Ministry of Education and Research (BMBF). According to the terms of the MoU, the In-
dian project partner, the Department of Science and Technology, will provide additional research funding in the amount 
of € 750.000. 

RWTH Aachen University Extends Cooperation with India
Over the last six months, RWTH Aachen University has signed three new cooperation agreements with Indian elite uni-
versities: the Indian Institute of Technology Kanpur (IITK), the Indian Institute of Technology Guwahati (IITG), and the 
Indian Institute of Science (IISc) in Bangalore. The agreements promote both research collaboration and student exchange 
programs.
Your contact at the International Office for cooperation with India is Ms. Bettina Dinter (Tel.: 90812, bettina.dinter@zhv.
rwth-aachen.de).

Students Selected for Participation in Exchange Programs with Partnership Universities 
Worldwide

In 2012, the selection process for places in exchange programs with RWTH partner universities was newly defined. Closely 
involved in the process were representatives from the student body and from the different faculties, as part of the “Round 
Table International Mobility” and the Rectorate Commission for Quality Management.” The new application process 

Newsletter 
International Office, RWTH Aachen University       No. 3/2013



Imprint
Published by the International Office on behalf 
of the Rector of RWTH Aachen University, Temp-
lergraben 57, 52062 Aachen, Tel: +49 241 80 
90660, E-Mail: international@rwth-aachen.de 
Editorial Board: Dr. Heide Naderer (responsible),  
Svenja Hildebrandt, Isabelle Diamant 
Translation: Ralf Pütz 
To subscribe to the electronic version of this 
newsletter, please go to:  
ü http://mailman.rwth-aachen.de/mailman/
listinfo/infobrief-international

Current Announcements and Calls for Application

5th Round of the RWTH Education Fund
Again, RWTH Aachen University and proR-
WTH are offering about 700 Germany Schol-
arships (“Deutschlandstipendien”) through 
the Education Fund. Eligible to apply are stu-
dents and beginning students from all facul-
ties; scholarship recipients will receive € 300 
per month for at least two semesters. The 
monthly stipend will be fully paid regardless 
of income and without having an impact on 
BAföG funding (i.e. student support accord-
ing to the Federal Education and Training 
Assistance Act). In addition to financial sup-
port, scholarship recipients have the oppor-
tunity to participate in a non-fincanical sup-
port program which also involves donors to 
the Education Fund.
Deadline for applications: June 30, 2013
Further information:  ü www.rwth-aachen.
de/bildungsfonds   

Programs for Partnerships with Japan and 
Korea
Currently the German Academic Exchange 
Service (DAAD) is offering several programs 
to promote the exchange between German 
and Japanese or Korean higher education in-
stitutions, including trilateral exchange. The 
programs GEnKO and PaJaKo provide schol-
arships to support exchange programs for 
students, doctoral candidates and academ-
ics from all faculties with partner universities 
in Japan and Korea. The “Partnerships with 
Tsukuba University” program supports stays 
abroad at Tsukuba University for a duration 
of up to one year. 
Deadline for applications: June 30, 2013
Further information: ühttps://www.daad.
de/hochschulen/kooperat ion/20285.
de.html?s=1&projektid=57046111

made it possible for interested students for the first time to apply online for a place in a university partnership exchange 
program. Out of the over 450 applicants, more than 120 were selected for study abroad in one of the 17 host countries. 
The new selection process is to ensure more transparency and participation, define standardized application and selection 
criteria for all programs, and make it possible for candidates to apply for a study abroad scholarship. Possible remaining 
places for study abroad in the spring of 2014 will be announced shortly; for these places and places in exchange partner-
ships with South American universities, applications can be submitted until August 15, 2013. Students can apply for those 
places using the new online tool. 
Further information: ü http://www.rwth-aachen.de/go/id/ehm/lidx/1
Your contact at the International Office is Mr. Tilman Dörr (Tel.: 90687, tilman.doerr@zhv.rwth-aachen.de).

Alumni Meeting in Brazil
This year’s RWTH alumni meeting in Brazil is scheduled to take place on September 28 in São Paulo. The new Rector’s 
Delegate for Brazil, Professor Michael Vorländer, wants to take this opportunity to introduce himself and to give an over-
view of the latest developments at the university and its current and planned Brazil-related activities. The informal meeting 
will provide a forum for the exchange of information alumni, researchers, and representatives from RWTH Aachen.
Your contact is the RWTH Aachen alumni-team (Tel.: 95585, alumni@rwth-aachen.de).

Program for the Support of International 
Doctoral Candidates in Structured Doctoral 
Programs
The DAAD seeks to increase the number 
of doctoral candidates from abroad in so-
called structured doctoral programs through 
a special support initiative. Eligible to apply 
for funding are internationally oriented doc-
toral programs at German universities that 
have structured selection and supervision 
processes in place. In a competitive selection 
process, up to 40 doctoral programs will be 
identified which will receive DAAD funding 
for up to four PhD places (two places in two 
successive years) for international doctoral 
candidates.
Deadline for applications: June 30, 2013 
Further information:
ühttps://www.daad.de/deutschland/pro-
motion/doktoranden/en/14755-structured-
phd-programmes/



Rekordzahl bei den Bewerbungen für die englischsprachigen Masterstudiengänge
Am 01.03.2013 endete die Bewerbungsfrist für internationale Studierende, die nicht Deutschen gleichgestellt sind und 
die sich für einen englischsprachigen Masterstudiengang bewerben möchten. Die erfreuliche Bilanz der Bewerbungsphase 
ist, dass es wie in den vergangenen Jahren eine deutliche Zunahme von Bewerbungen gegeben hat. Für das kommende 
Wintersemester ist die Zahl der Bewerbungen auf über 3.000 gestiegen. Dieses Ergebnis stellt nahezu eine Verdreifachung 
innerhalb der letzten drei Jahre dar. Einer der Gründe für die erhebliche Steigerung der Bewerbungszahlen ist der Start des 
nun von Studiengebühren befreiten Studiengangs „Automotive Engineering“. Allein für diesen Studiengang erhielt die 
RWTH Aachen knapp 900 Bewerbungen. Der weitaus größte Teil der Bewerbungen stammt dabei aus Indien, wo derzeit 
Deutschland zunehmend als attraktiver Studienort entdeckt wird.

Mittwochsgespräche – RWTH Aachen, eine Uni, viele Gesichter
Die erste Ausgabe der „Mittwochsgespräche – Talk auf dem blauen Sofa“ im Humboldt-Haus am 17.04.2013 war ein vol-
ler Erfolg und für alle Beteiligten ein unterhaltsamer und kurzweiliger Abend. Juniorprofessor Dr. Subinoy Das und seine 
Frau Dr. Banani Chakraborty gaben nicht nur Einblick in ihre Forschung in der Physik und Chemie, sondern entführten das 
Publikum auch in ihre wunderschöne Heimat Indien. Die „Mittwochsgespräche“, eine Kooperation von Humboldt-Haus 
und RWTHextern, blicken zweimal pro Semester hinter die Kulissen des Wissenschaftsbetriebes der RWTH Aachen und 
stellen interessante Menschen aus aller Welt und ihre Geschichten vor. Die nächste Veranstaltung wird am 26.06. um 
18.30 Uhr im Humboldt-Haus stattfinden. Als Gäste werden zwei Studierende der RWTH Aachen erwartet, die bei der Re-
gionalgruppe der Ingenieure ohne Grenzen e.V. aktiv sind und in diesem Rahmen ein Projekt im Ausland betreut haben. 
Ansprechpartnerin im International Office ist Frau Özlem Schwab (Tel.: 99151, oezlem.schwab@zhv.rwth-aachen.de)

Indo-German Centre for Sustainability (IGCS) am IIT Madras geht in die zweite 

Förderphase
Rektor Herr Prof. Ernst Schmachtenberg und sein indischer Kollege Herr Prof. Bhaskar Ramamurthi, Direktor des IIT Mad-
ras, unterzeichneten im April 2013 in Berlin ein Memorandum of Understanding (MoU) im Rahmen der deutsch-indischen 
Regierungskonsultationen. Beide Professoren leiten gemeinsam das 2010 initiierte Zentrum für Nachhaltigkeit, das auf 
der deutschlandweit ältesten deutsch-indischen Hochschulkooperation basiert. Ziel des IGCS ist die interdisziplinäre For-
schung in den Bereichen Energie, Landnutzung, Wasser- und Abfallmanagement. Der DAAD fördert das Projekt innerhalb 
der „A New Passage to India-Initiative“ des BMBF mit bis zu € 2,8 Mio. Der indische Partner (Department of Science and 
Technology) sicherte im MoU zusätzlich Forschungsmittel in Höhe von € 750.000 zu. 

RWTH Aachen baut Kooperation mit Indien aus
Die RWTH Aachen hat in den letzten sechs Monaten drei neue Kooperationsverträge mit indischen Elitehochschulen 
unterschrieben. Zukünftig wird die RWTH Aachen mit dem Indian Institute of Technology Kanpur (IITK), dem Indian In-
stitute of Technology Guwahati (IITG) und dem Indian Institute of Science (IISc) in Bangalore kooperieren. Alle Verträge 
umfassen neben der wissenschaftlichen Zusammenarbeit auch den Studierendenaustausch. 
Ansprechpartnerin im International Office zu Kooperationen mit Indien ist Frau Bettina Dinter (Tel.: 90812, bettina.
dinter@zhv.rwth-aachen.de).

Studierende für Hochschulkooperationen weltweit ausgewählt
Die Vergabe von Austauschplätzen im Rahmen der Hochschulkooperationen der RWTH Aachen wurde 2012 neu konzi-
piert. Hierbei wurden Vertreterinnen und Vertreter der Fakultäten und der Studierendenschaft im Laufe des letzten Jahres 
im Rahmen des „Runden Tisches Auslandsmobilität“ und in der „Rektoratskommission für Qualitätsmanagement in der 
Lehre“ konsultiert und an der Gestaltung maßgeblich beteiligt. Studierende der RWTH Aachen konnten sich bis Mitte 
Januar erstmals vollständig elektronisch für einen Austauschplatz im Rahmen einer Hochschulkooperation in 17 Ländern 
außerhalb Europas bewerben. Aus mehr als 450 eingereichten Bewerbungen wurden über 120 Studierende ausgesucht. 
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Der RWTH Bildungsfonds geht in die fünfte 
Runde
Im Rahmen des Bildungsfonds vergeben 
RWTH Aachen und proRWTH erneut ca. 
700 Deutschlandstipendien an Studierende 
und Studienanfänger/innen aus allen Fakul-
täten. Studierende haben so die Möglichkeit 
für mindestens zwei Semester mit € 300 
monatlich gefördert zu werden – und das 
einkommensunabhängig und ohne Abzüge 
beim BAföG. Zusätzlich stellt der Bildungs-
fonds ein ideelles Rahmenprogramm für alle 
Stipendiat/innen und Förderer zur Verfü-
gung.
Bewerbungsfrist: 01.06.-30.06.2013
Weitere Informationen: ü www.rwth-aa-
chen.de/bildungsfonds

Programme für Partnerschaften mit Japan 
und Korea

Gleich mehrere Programme zur Förderung 
des deutsch-koreanischen, deutsch-japa-
nischen oder trilateralen Austausches sind 
aktuell durch den DAAD ausgeschrieben. 
Die Programme GEnKO und PaJaKo fördern 
den Personenaustausch im Rahmen von 
Partnerschaften mit japanischen und/oder 
koreanischen Hochschulen (Studierende, 
Promovierende, Hochschullehrer/innen al-
ler Fachbereiche) durch Stipendien. Im Pro-
gramm „Partnerschaften mit der Universität 
Tsukuba“ werden speziell Austausche bis zu 
einem Jahr mit der Universität Tsukuba in Ja-
pan gefördert.
Bewerbungsfrist für alle Programme: 
30.06.2012
Weitere Informationen: ü https://www.
daad.de/hochschulen/kooperation/20285.
de.html?s=1&projektid=57046111

Programm zur Förderung internationaler 
Doktorand/innen in strukturierten Promoti-
onsprogrammen 
Um die Zahl internationaler Doktorand/in-
nen in strukturierten Promotionsprogram-
men zu erhöhen bietet der DAAD ein För-
derprogramm an. Bewerbungsberechtigt 
sind international ausgerichtete Promoti-
onsprogramme deutscher Universitäten, die 
über strukturierte Formen der Auswahl und 
Betreuung von Doktorand/innen verfügen. 
In einem Wettbewerbsverfahren werden bis 
zu vierzig Promotionsprogramme identifi-
ziert, die eine Förderzusage des DAAD für 
bis zu vier DAAD-finanzierte Promotions-
plätze (je zwei Promotionsplätze in zwei auf-
einanderfolgenden Jahren) für internationale 
Doktorand/innen erhalten. 
Bewerbungsfrist: 30.06.2012
Weitere Informationen: ü https://www.
daad.de/hochschulen/kooperation/20285.
de.html?s=1&projektid=55734470

Aktuelle Ausschreibungen

Mit dem neuen Verfahren sollen mehr Transparenz und Mitwirkung, einheitliche Bewerbungs- und Auswahlkriterien für 
alle Kooperationen und die Möglichkeit einer gleichzeitigen Bewerbung für ein Auslandsstipendium gewährleistet werden. 
In Kürze werden die noch verfügbaren Restplätze für das Frühjahr 2014 ausgeschrieben. Für diese Plätze und alle Koope-
rationen in Südamerika können sich Studierende bis zum 15.08. dieses Jahres bewerben. Die Bewerbung wird dann über 
ein neues Online-Tool ermöglicht.
Weitere Informationen: ü http://www.rwth-aachen.de/go/id/ehm
Ansprechpartner im International Office ist Herr Tilman Dörr (Tel. 90687, tilman.doerr@zhv.rwth-aachen.de)

Alumni-Treffen in Brasilien
Das diesjährige Alumni-Treffen in Brasilien findet am 28.09. in São Paulo statt. Der neue Rektoratsbeauftragte für Brasili-
en, Herr Prof. Michael Vorländer, möchte die Gelegenheit nutzen ,sich vorzustellen und über die neuesten Entwicklungen 
an der Hochschule und die aktuellen bzw. zukünftigen Brasilien-Aktivitäten der RWTH Aachen zu informieren.
In lockerer Runde kommen Ehemalige, Wissenschaftler/innen und Vertreter/innen der Hochschule zum gemeinsamen 
Austausch zusammen.
Ansprechpartner ist das Alumni-Team der RWTH Aachen (Tel.: 95585, alumni@rwth-aachen.de) 


